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Abstract: 

 

The study handle the flooding of Sanour Basin (16 km2) in the northern part of the West 

Bank. Due to flooding water during winter season about 60% will cover with water 

causing restrictions of Land use.  The objective of this research is to select optimum 

collection sites for surface water harvesting in addition to artificial injection boreholes. The 

methodology used in this research is the combination of land cover-land use, soil curve 

number (SCN), and GIS technique.  Depending on the hydrological data during the period 

1953 and 2019, the volume of flooding water range between 0.0 in dry year, and 15 

MCM/a in extern wert year 1991/92, with an average of about 2.5 MCM/a. According to 

this study, 40 collection ponds sites are found to store about 3MCM, and 10 proposed 

injection boreholes with total capacity of about 0.33 MCM could be installed in the basin 

and feed the groundwater regim. Due to this fact an annual total volume of 3.33 MCM 

could be stored and used in improvement of the agricultural sector, and avoid flooding of 

the basin. 
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 جنين-معايير اختيار تقنيات الحصاد المائي في منطقة صانور 

 إعداد: رائد يوسف محمد ابوالرب

 المشرف: د. عامر مرعي

 الملخص:
 16)  حوض صانور حيث تبمغ مساحة الحوض تم في ىذه  الدراسة تقدير كميات مياه الفيضان في

٪ من الاراضي الزراعية  60الغربية. يتم غرق حوالي  ( حيث يقع في الجزء الشمالي من الضفة2كم
بسبب فيضان مياه الامطار خلال فصل الشتاء ،مما يتسبب في تقييد استخدام الأراضي. اليدف من 
ىذا البحث ىو اختيار مواقع التجميع المثمى لجمع مياه الامطار السطحية بالإضافة إلى تحديد اماكن 

المستخدمة في ىذا البحث ىي مزيج من استعمالات الاراضي في آبار الحقن الصناعي. المنيجية 
بناء عمى بيانات حفظ التربة واستخدام عدد منحنى التربة واستخدام تقنية نظم  2015و 1553الفترة 

مميون  15في السنة الجافة و  0.0المعمومات الجغرافية، حيث يتراوح حجم مياه الفيضان ما بين 
مميون متر مكعب سنويا ،وفقا ليذه الدراسة  2.5بمعدل حوالي  1551/1552متر مكعب في عام 

ملايين متر  3موقع لانشاء برك ترابية زراعية من احواض التجميع لتخزين حوالي  40تم اختيار 
مميون متر مكعب  0.33ابار حقن صناعي بسعة اجمالية تبمغ  10مكعب ، وتم تحديد اماكن انشاء 

مميون متر  3.33وعميو يبمغ الحجم الكمي السنوي لتخزين المياه حوالي  لتغذية نظام المياه الجوفية.
 مكعب واستخدامو في تحسين القطاع الزراعي وتجنب حدوث الفيضان في حوض صانور.


